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Kulturlivet lider urimeligt meget under corona-restriktionerne, som slet ikke er specifikke nok. Da vi hverken havde viden om 
sygdommen, vacciner eller testcentre var det fair nok at »male med den samme rulle«. Men nu er det på høje tid, at myndighe-
derne finder den fine pensel frem, så vi ikke slår flere erhverv og kulturen ihjel de kommende år.
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København. Restauranter, 
festivaler og spillesteder har 
vist en gigantisk omstillings-
parathed og detaljefokus i 
deres håndtering af sikker-
hed for deres gæster under 
pandemien. De har investe-
ret i ombygninger, ekstra 
rengøring, indført kontrol-
procedurer for tjek af pas og 
indkøbt værnemidler til per-
sonale og gæster.

Den omstillingsparathed, 
som de hårdt ramte bran-
cher har vist, afspejles des-
værre ikke i myndighedernes 
design af restriktioner, hvor 
man fortsat kører den simple 
one size fits all-metode som 
tilbage i marts 2020. Nu er 
det på tide, at myndigheder-
ne viser en større respekt for 
dansk kulturliv og oplevel-
seserhvervene ved at udar-
bejde mere langsigtede, stra-
tegiske, lokale og specifikke 
restriktioner. For pandemien 
vil tage mange år, siger eks-
perterne. Lad mig nævne et 
par eksempler på, hvordan 
de nuværende restriktioner 
kan ramme skævt:

Når der bliver sagt »aflys 
julefrokosten«, så aflyser otte 
personer deres »julefrokost« 
på en restaurant, som ellers 
har lov at holde åbent og har 
fine sikkerhedsforanstaltnin-
ger. Men de otte personer, 
der skal ud og spise en fød-
selsdagsmiddag, fastholder 
deres booking.

Når der bliver lukket for 
stående koncerter, går det 
hårdt ud over spillesteder 
og kulturliv på trods af, at 
vi kun så 13 smittede til en 
koncert med 11.000 i Ro-
yal Arena og ti smittede til 
en koncert med 1500 men-
nesker i Aalborg Kultur og 
Kongrescenter. Til sammen-
ligning har der været en del 
nyhedshistorier om private 
fester, hvor mange af gæster-

ne blev smittet, for eksempel 
en julefrokost i Viborg, hvor 
69 ud af 150 deltagere blev 
smittet.

Det er ikke så mærkeligt, 

for til professionelle begiven-
heder er indretningen og hy-
giejnen professionelt håndte-
ret for at bryde smittekæder, 
og til private events blander 

man sig ofte mere, giver 
hånd, deler mad og så videre.

Dette system er ikke me-
ningsfuldt, og det er for dyrt 
for erhvervslivet, kulturlivet 
og ikke mindst statskassen. 
Restriktionerne bør formule-
res mere specifikt, så de re-
sponderer på de data og ten-
denser, vi ser.

Lokale restriktioner?
Er det for eksempel private 
fester på over x antal perso-
ner eller professionelle, ar-
rangerede events, der bør 
aflyses i en given periode? 
Er det meningsfuldt, at alle 
restriktioner rammer alle 
landsdele, når det er hoved-
staden og Midtjylland, der 
har flest smittede?

Vil det ikke være en god 
investering at designe mere 

differentierede restriktioner 
og for eksempel udvikle en 
app, der fortæller os, hvor-
dan det specifikt ser ud med 
restriktioner i mit område, 
på min skole, på mine lokale 
spillesteder og mine favo-
ritrestauranter? I stedet for 
at vi skal fortsætte krisetil-
gangen med pressemøder og 
pludselige hårde nedluknin-
ger, der rammer for mange 
og for bredt, og som måske 
samtidig undlader at slå 
hårdt ned på de virkelig risi-
kofyldte begivenheder.

Skal vi i årevis have vores 
restriktionsoplysninger fra 
pressemøder, når vi i stedet 
kunne have det hele samlet 
ét sted tilpasset vores loka-
tion og behov? Jeg tænker 
umiddelbart, at det vil være 
en bedre investering for Dan-

mark, hvis myndighederne 
investerer i et mere langsig-
tet og effektivt system for en 
restriktionshåndtering, der 
ikke rammer for bredt eller 
for snævert.

Pandemien er kommet 
for at blive i en længere år-
række. Minkbranchen måtte 
lade livet over en nat, men 
mange andre brancher og vo-
res kulturliv risikerer at dø 
langsomt, hvis ikke vi begyn-
der at håndtere restriktioner-
ne mere langsigtet. Stop med 
at male med rulle – find den 
fine pensel frem, tak.
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Die Landessinfoniker boten bei ihrem Neujahrskonzert sinfonische Klänge, die man 
bei solchen Konzerten eher nicht erwartet.
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Flensburg. Mit der Ouvertüre 
zu Humperdincks Märchen-
oper »Hänsel und Gretel«, de-
ren erster Teil in sehr getra-
genem Tempo daherkommt, 
deutete Kapellmeister Ingo 
Martin Stadtmüller beim 
Neujahrskonzert der stark 
aufspielenden Landessin-
foniker bereits an, dass der 
Abend anders verlaufen wür-
de, als man es gemeinhin 
von einem Neujahrskonzert 
erwartet. 

Durch die TV-Übertragun-
gen aus Wien ist man darauf 
eingestellt, viel Walzer- und 
Polkaseligkeit à la Strauß 
zu erleben. Stadtmüller, der 
für die Programmauswahl 
verantwortlich zeichnete, 
wählte jedoch bewusst ein 
»etwas anderes Neujahrs-
konzert«, wie er im Gespräch 
mit Generalintendantin Dr. 
Ute Lemm sagte. Beide ge-
stalteten die Moderation des 
Abends im Interview-Stil, in 
dem der Dirigent unter ande-
rem seine Auswahl der Stü-
cke erklärte.

Wie im Konzerttitel »En-
joy! Ein sinfonisches Feuer-
werk zum Neuen Jahr« an-
gedeutet, standen denn auch 
Auszüge aus diversen Sinfo-

nien von Mendelssohn Bar-
tholdy, Tschaikowski und 
Brahms im Mittelpunkt, aber 
auch eine spritzige Interpre-
tation des Säbeltanzes von 
Chatschaturjan und die wil-
de »Nacht auf dem kahlen 
Berge« von Mussorgski. 

Bei fünf Variationen aus 
den »Enigma Variations« von 
Elgar sprang hingegen kein 
Funke über und Mascagnis 
»Intermezzo« aus »Cavalleria 
Rusticana« ist zwar ein wun-
derbares Stück Musik, aber 
sicher kein »Feuerwerk«. 
Auch die Auswahl von eini-
gen recht langen Sinfonie-
Sätzen – zwischen 9 und 15 
Minuten – trug dazu bei, 
dass das Konzert stellenwei-
se etwas langatmig wirkte – 
trotz aller dargebotener mu-
sikalischer Virtuosität.

Im Zugabenteil gab es 
dann aber doch noch ausge-
lassene Stimmung und ein 
wenig Wiener Atmosphäre.

Ein Geschenk gab es 
schließlich von der Theater-

bürgerstiftung, die seit Jah-
ren die Arbeit des Landes- 
theaters großzügig unter-
stützt. Der Stiftungsvorsit-
zende Max Stark samt Vor-
standskollegen konnten Ute 
Lemm einmal mehr einen 
Scheck über 10.000 Euro 
überreichen. Das Geld wird 
zur Förderung des musika-
lischen Kinder- und Jugend-
theaters genutzt werden.
 

Schleswig-Holsteinisches 
Sinfonieorchester: Enjoy! 
Ein sinfonisches Feuer-
werk zum Neuen Jahr, 
dirigiert von Ingo Mar-
tin Stadtmüller. Samstag-
abend, Stadttheater Flens-
burg. Weitere Aufführun-
gen: 8. Januar, 19.30 Uhr 
(Theater Itzehoe) und 9. 
Januar, 16 Uhr, Stadtthea-
ter Flensburg.

Kulturlivet risikerer at dø langsomt

10.000 Euro für die Jugendarbeit

Myndighederne bør tænke sig meget grundigt om, når der næste gang kommer restriktioner. Kulturlivet risikerer at gå samme vej som minkbranchen. Det bliver 
bare en mere stille død. På billedet er det den norske sangerinde Sissel Kyrkjebø, der ligesom tusinder af andre musikere må holde sig hjemme for tiden. Foto: 
Hans Christian Davidsen

RESÜMEE

Die Kulturszene droht 
langsam zu sterben
Das Kulturleben leidet unverhältnismäßig stark unter 
den Corona-Einschränkungen, die nicht individuell ge-
nug sind. Als wir noch kein Wissen über die Krankheit, 
keine Impfungen und keine Testzentren hatten, war es 
in Ordnung, alles dicht zu machen.

Doch nun ist es an der Zeit, dass die Behörden genau 
abwägen, was sie schließen müssen und was offen blei-
ben kann, damit nicht noch mehr Branchen und die 
Kulturszene in den kommenden Jahren aussterben. Das 
schreibt eine Vertreterin der dänischen Musikbranche in 
einem Kommentar.

Das Landessinfonieorchester unter der Leitung von Ingo Mar-
tin Stadtmüller servierte ein ungewöhnliches Neujahrskon- 
zert. Fotos: Sven Geißler

Max Stark, Vorsitzender der 
Theaterbürgerstiftung, war-
tet im Publikum darauf, den 
Scheck über 10.000 Euro 
übergeben zu können.


